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Vážení  členové, 
 

v  souladu  s  usnesením  Valné  hromady   SPVEZ  

ze  dne  11. září 2010  chceme  podstatně  zlepšit 

informovanost  našich  členů  o  celkovém  dění ve 

Svazu, o činnosti  Svazu na všech úsecích svazového 

života, v legislativní  činnosti a přijímaných opatření 

a návrhů  ze strany Svazu a všech dalších činnostech 

jak  vedení Svazu, tak  i  ostatních.  Z toho důvodů 

jsme  přistoupili na pokračování  tradice vydávání 

SOUKROMÉHO ENERGETIKA, který se 

nepřetržitě vydával až do konce roku 2008. Určitá 

modifikace  však  vyplývá  z  dnešního  moderního 

spojení prostřednictvím internetových stránek tak, 

aby naši členové se k těmto informacím dostávali co 

nejrychleji.  Předpokládáme,  že  tento  elektronický 

bulletin  bude  mít  měsíční  periodicitu. 

Rovněž  očekáváme, že i vy  sami  se stanete  nejen 

konzumenty předkládaných informací, ale že svým 

aktivním  přístupem  přispějete  k  pestrosti  a 

různorodosti tohoto periodika. 

Za podporu našeho snažení a aktivní přístup vám 

všem předem děkuji. 

 

JUDr. Jiří Vrba 

předseda SPVEZ 
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20 let existence Svazu podnikatelů pro využití energetických zdrojů 

(stručný přehled) 

 
1. Organizační a personální vývoj 

 
Svaz podnikatelů pro vyuţití energetických zdrojů (dále jen Svaz nebo 

SPVEZ) byl zaloţen dne 16.3.1990 na ustavující Valné hromadě na Ţofíně v Praze, 
svolané Ing. Františkem Paţoutem a p.Jarmilem Reslerem. Předsedou Svazu byl 
zvolen Ing. František Paţout a tajemníkem předsedy Jarmil Resler. Svaz byl 
zaregistrován na Ministerstvu vnitra.  

Základním úkolem SPVEZ byla a je i nyní obhajoba oprávněných zájmů 
podnikatelů v oblasti vyuţívání obnovitelných zdrojů energie. SPVEZ se vyprofiloval 
především jako zájmová organizace podnikatelů spojených s projektováním, 
výstavbou a provozem malých vodních elektráren (o instalovaném elektrickém 
výkonu do 10 MW) a v menší míře i ostatních obnovitelných energetických zdrojů. 

Vedení Svazu tvoří mimo předsedy, tajemníka (později místo něho 
místopředsedy) i mluvčí za jednotlivé oblasti (kraje) ČR a přizvaní členové za některé 
dílčí činnosti Svazu.  Vedení Svazu se schází dle potřeby, většinou více neţ 4x za 
rok. Valná hromada se koná dle stanov 1x ročně. 

Nutno zdůraznit, ţe Svaz byl tvořen zpočátku pouze soukromými podnikateli, 
provozovateli a výrobci zařízení malých vodních elektráren. V té době ani jiné 
energetické zdroje prakticky nebyly v soukromých rukou.  

Svaz plně fungoval od března 1990, kdy měl jiţ zaloţen samostatný účet 
v rámci Sdruţení československých podnikatelů. Svaz měl vţdy celostátní působnost 
a na Slovensku byla vytvořena autonomní součást Svazu. Rozpadem republiky na 
ČR a SR se slovenská část oddělila a vytvořila partnerský Svaz. V té době byly 
navázány i jednorázové kontakty s partnerskými Svazy v Rakousku a Německu. 
Pravidelnější styk byl s partnery v NSR, avšak trvalé kontakty se ukázaly jako 
nákladné.  

Sídlo ústředí Svazu bylo nejdříve v budově býv. Elektrických podniků 
hl.m.Prahy na Bubenském nábřeţí (Bubenská ulice č.1).  

Jiţ v roce 1991 se ústředí Svazu přestěhovalo na adresu Bezová 1, Praha 4 a 
v budově Elektrických podniků zůstalo nově vytvořené Energetické a konzultační 
středisko (EKIS) Svazu (Agentura pro hospodaření s teplem), které získalo příspěvek 
na svou činnost nejdříve od Ministerstva pro hospodářskou politiku a rozvoj ČR a 
následně od České energetické agentury. Nutno vyzvednout, ţe zřízením EKISu byl 
získán i státní příspěvek na počítačové vybavení a provoz. EKIS Svazu se krátce na 
to rovněţ přestěhoval do objektu v Bezové ulici. V té době se stal místopředsedou 
Svazu Ing. Jan Bouška, který zároveň zajišťovat činnost EKISu Svazu.  

EKIS Svazu běţně vyřizoval cca 200 návštěv zájemců o informace ročně. 
V roce 2008 na základě ukončení finanční podpory této činnosti ze strany MPO jsme 
toto bezplatné poradenství zrušili a zajišťujeme ji pouze pro členy Svazu. 
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Posléze byl vytvořen Vzdělávací institut Svazu, který získal akreditaci 
 Ministerstva školství a mládeţe ČR k pořádání rekvalifikačních kurzů a k vydávání 

dokladu  o kvalifikaci s celostátní platností (Osvědčení)  na  provozování malých 
energetických zdrojů. Toto osvědčení je nezbytné k získání státní licence.  

Vzdělávací institut po administrativní stránce vedla Mgr. Romana Irinková, 
později Jitka Němcová, po  jejím odchodu jsou kurzy zajišťovány v rámci běţné 
činnosti. 

Celkem zatím proběhlo 28 rekvalifikačních kurzů, průměrně kaţdý kurz 
absolvovalo 20 účastníků, tj. zatím celkem cca 680 absolventů.  

V období 1991 aţ 1995 se do Svazu hlásí i podnikatelé z dalších oblastí 
obnovitelných energetických zdrojů a i podnikatelé v oblasti kogeneračních jednotek.  

Byly proto vytvořeny odvětvové pracovní skupiny (biomasa, kogenerace, vítr, 
slunce) i kdyţ výlučnou a převáţnou oblastí činnosti Svazu zůstaly malé vodní 
elektrárny. Jakmile však se v těchto dalších oblastech vytvořily početnější skupiny 
podnikatelů, tak se postupně odtrhly od Svazu a vytvořily si vlastní samostatné 
právní subjekty (sdruţení, asociace atd.). Svaz nadále působil v oblasti malých 
vodních elektráren a jednotící prvek k jednání se státní sférou za všechny 
obnovitelné zdroje byl ztracen.  

Počátkem roku 1995 odešel na vlastní ţádost z vedení Svazu Ing.František 
Paţout ze zdravotních důvodů a na valné hromadě byl zvolen předsedou p.Pavel 
Šedivý. Místopředsedou byl znovu zvolen Ing. Jan Bouška. Vzhledem ke svým 
zásluhám o obor malých vodních elektráren byl Ing. Paţout zvolen čestným 
předsedou SPVEZ.  

Na valné hromadě konané dne 26.6.1999 v Říčanech u Prahy byl podniknut 
pokus o násilné převzetí Svazu. Na valnou hromadu se dostavilo 77 osob, které aţ 
při prezenci odevzdaly vyplněné přihlášky a předloţily doklad o zaplacení členského 
příspěvku s datem 25.6.1999). Tyto osoby byly zcela neznámé jak vedení Svazu, tak 
stávajícím členům. Jak později vyplynulo, celá tato skupina byla organizovaná a jejím 
cílem bylo násilné převzetí Svazu, změna jeho Stanov a názvu, odvolání celého 
vedení Svazu a dozorčí rady a jejich náhrada osobami neznámými stávajícím členům 
Svazu. Vedení Svazu rozhodlo (v souladu se Stanovami) neschválit přihlášky těchto 
osob a vrátit jim zaslané členské příspěvky. Tím tato záleţitost byla uzavřena. 

V roce 1999 se ústředí Svazu z finančních důvodů přestěhovalo do v ulici 
nových prostor Na Mlejnku 2 v Praze 4 – Braník.  

Na valné hromadě dne 16.10.2005 konané v Mělníce byl zvolen 
místopředsedou Svazu Ing. Petr Kníţek CSc., předsedou zůstal p. Pavel Šedivý. 

Bohuţel při povodních v roce 2002 bylo ústředí Svazu v Praze – Bráník 
vytopeno a řada důleţitých dokumentů byla nenávratně zničena vč. vybavení 
kanceláří a počítačů. V roce 2007 se situace opakovala. 

To vedlo k tomu, ţe ústředí Svazu se počátkem roku 2008 znovu přestěhovalo 
do nových prostor, které jiţ plně vyhovují jak z hlediska umístění v Praze, tak i 
z hlediska kvality a ceny kanceláří. Nová adrese je Na Pankráci 58/1062, 140 00 
Praha 4 (budova Cimex).  
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Dne 12.4.2008 byl na valné hromadě konané v Praze – Podolí 
v přednáškovém sále Svazu českých a moravských bytových druţstev zvolen 
předsedou Svazu JUDr. Jiří Vrba a místopředsedou zůstal Ing. Petr Kníţek CSc. 

Poslední valná hromada (nevolební) konala dne 11.9.2010 v přednáškovém 
sále Svazu českých a moravských bytových druţstev v Praze – Podolí. Valná 
hromada uloţila vedení Svazu aktivně se zabývat a prosazovat v rámci legislativního 
procesu moţnými změnami v navrhovaných zákonech (zákon o podpoře OZE, 
energetický zákon a další), jakoţ i při projednávání výkupních cen pro rok 2011 
(povinný výkup) a nadále zlepšovat komunikaci s členskou základnou, včetně 
komunikace elektronickou poštou.  

Počet členů Svazu se dlouhodobě pohybuje na úrovni cca 500 členů, 
v současné době je ve Svazu 368 členů. Je nesporné, ţe pro obhajobu zájmů 
podnikatelů v naší oblasti, je potřebné mít co nejširší členskou základnu.   

Do roku 2008 vycházel pro členy 4x ročně Informační bulletin „Soukromý 
energetik“. Od této doby jiţ tak, jako většina organizací v ČR, jsme přešli na 
elektronické informace, které jsou stále aktualizovány na webové stránce Svazu 
(www.spvez.cz). Důleţité informace jsou navíc členům jednotlivě zasílány e-mailovou 
poštou, i kdyţ v této oblasti bude nutno dále prohloubit vzájemné kontakty vedení 
Svazu s členskou základnou. Samozřejmý je telefonický a osobní styk se členy, kteří 
poţadují pomoc nebo další informace od vedení Svazu. 

Zpravidla 2x ročně se koná seminář k budování a provozování malých vodních 
elektráren, který nyní organizuje p.Pavel Štípský za velké účasti členů i nečlenů 
Svazu.  

 
2. Plnění základních úkolů Svazu 

 
Období 1990 až 2000 
 
V prvých letech po zaloţení Svazu bylo nutno především otevřít cestu 

k privatizaci malých vodních elektráren, které byly v rámci státních organizací 
energetiky (ČEZ, Rozvodné energetické podniky). V této věci Svaz měl 
nezastupitelnou úlohu při jednání se státní sférou, zejména s tehdejším 
ministerstvem průmyslu. Byl dohodnut postup a rozsah privatizace MVE.  

Velké diskuze se vedly kolem těch MVE, které si velká energetika chtěla 
ponechat z důvodu síťového propojení a zabezpečení místních podmínek. Byl 
dohodnut seznam MVE, které budou privatizovány. 

Další etapou bylo zpracování privatizačních projektů a vyjasnění jejich 
obsahu. V té době Svaz zpracoval tři typové privatizační projekty (Labe, Vltava, 
Morava). Ve vedení Svazu bylo tehdy dohodnuto, ţe Svaz by se měl pokusit téţ 
privatizovat několik MVE, aby byla zajištěna finanční základna Svazu. To se však 
nepodařilo pro odpor ministerstva průmyslu. Na druhé straně finanční 
nezainteresovanost Svazu pak prospěla při projednávání dalšího postupu 
privatizace. Svaz poskytoval zájemcům o privatizaci podrobné konzultace. 

http://www.spvez.cz/
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Dále byly projednávány otázky financování privatizace státních MVE. 
V zásadě privatizace proběhla úspěšně a nestala se pouze záleţitostí několika málo 
finančně silných společností (coţ hrozilo). 

Rozsáhlá jednání s ministerstvem se týkala přípravy energetického zákona 
(vč. prováděcích předpisů) a to prakticky všech paragrafů, zejména moţnosti 
podnikání v energetice, povinností a práv drţitele licence na výrobu elektřiny atd. 

Svaz mimo jiné řešil s ministerstvem průmyslu postavení podnikatelů 
provozujících MVE. Spor byl o to, zda budou spadat pod ţivnostenský zákon nebo 
pod energetický zákon a zda budou muset mít k výrobě a provozu MVE licenci. Svaz 
nakonec souhlasil s variantou energetického zákona. Ministerstvo průmyslu trvalo na 
licenci (dříve akreditaci) bez výkonového ohraničení spodní hranice, avšak souhlasilo 
s tím, ţe kvalifikační předpoklady a praxi pro získání licence nahradí do el. výkonu 1 
MW rekvalifikační studium zabezpečované akreditovanou organizací pověřenou 
ministerstvem školství. Tuto akreditaci Svaz po rozsáhlých přípravách a 
schvalovacím řízení opakovaně získal. Tím bylo umoţněno po absolvování 
rekvalifikace i těm, kteří nemají zákonem předepsané kvalifikační předpoklady 
(vysoká technická škola a 3 roky praxe nebo střední odborná technická škola 
s maturitou a 6 let praxe), podnikat v oblasti malých energetických zdrojů. 

Největším problémem bylo zapracovat do zákona povinnost výkupu elektřiny 
z obnovitelných energetických zdrojů (OZE), tedy i z MVE. Čelili jsme námitkám, ţe 
jde o nesystémové a netrţní opatření. To se podařilo odvrátit, zákon povinnost 
obsahoval a při dalších novelách tato povinnost byla přenesena do nového zákona o 
podpoře výroby elektřiny z OZE. 

V oblasti zákona o daních z příjmu se projednávalo osvobození od daně 
fyzických i právnických osob z provozu MVE do 1 MW na 5 let po prvém uvedení do 
provozu. To se podařilo prosadit s odkazem na obdobné ustanovení platné 
v dřívějších letech (sice s omezením roční výše výroby elektřiny). 

Svaz měl pravidelné pracovní kontakty s ERÚ. Šlo zejména o zpracovávání 
statistiky výroby elektřiny MVE (měsíční, kvartální a roční), kterou ERÚ v počátku své 
činnosti nebylo schopno zajišťovat. Proto na jejich objednávku jsme tuto činnost 
několik let (aţ do roku 2002) za úhradu prováděli. Dále jsme projednávali v prvých 
letech sporné případy ţádostí o licence a poskytovali jsme všem zájemcům 
konzultace i potřebné formuláře (často jsme je pomáhali vyplňovat).  

Svaz byl pravidelným účastníkem jednání s ERÚ o výkupních cenách z MVE, 
v prvých letech jsme dokonce tato jednání svolávali a zpracovávali k tomu rozbory. 
V té době se samozřejmě jednalo pouze o silovou elektřinu s příplatkem za sníţení 
ztrát v sítích, výsledná cena se pohybovala postupně na úrovni 1,50 Kč/kWh. 

Rozsáhlou spolupráci měl Svaz s Českou energetickou agenturou (ČEA), 
která zajišťovala dotace (podporu) ze státního programu na vyuţití obnovitelných 
zdrojů energie. Svaz pro všechny ţadatele na výstavbu a rekonstrukce MVE 
poskytoval servis a pro ČEA zpracovával posudky, později energetické audity. Podle 
poţadavku ČEA jsme následně prováděli kontroly čerpání dotací. Bez státní podpory 
by výstavba MVE drobnými soukromými podnikateli byla velmi ztíţená a totéţ lze říci 
i o výrobcích malých vodních turbin, kteří na těchto zakázkách byli závislí a 
podnikání v oboru prakticky kolem roku 1990 teprve zahajovali.  



7 

 

Další obtíţná jednání se týkala oblasti zákona o vodách. Zde v prvé řadě šlo o 
prosazení zásady, ţe MVE neplatí poplatky za odběr vody ani nájem z vodních děl. 
To nebylo vůbec jednoduché a snahy vodního hospodářství (Povodí s.p.) přetrvávají 
v této věci dodnes. 

Málo se dnes ví, ţe Svaz trval na tom, aby podniky Povodí se nestaly 
akciovými společnostmi, ale aby zůstaly státními podniky, neboť vodní toky nemohou 
být předmětem obchodování na trhu. V této věci Svaz podnikl řadu právních kroků. 

Trvalým problémem byla povolení s nakládání s vodami, kde vodoprávní 
orgány často jednaly málo informovaně a pouze dle poţadavků Povodí s.p. Jednalo 
se především o dobu, na kterou se povolení k nakládání s vodami vydávalo. Svaz 
trval na tom, aby tato doba korespondovala s ţivotností MVE. Podařilo se tehdy 
prosadit 25 let a Svaz avizoval, ţe se bude snaţit dále tuto dobu prodlouţit. Dále šlo 
o to, aby vodoprávní orgán nemohl zrušit či změnit jiţ vydané povolení bez náhrady 
podnikatelskému subjektu. 

Řada sporů vznikla v té době v důsledku nepřevedení vodních práv z minulosti 
na nová povolení s nakládání s vodami. To bylo velmi obtíţné a Svaz se snaţil řešit 
tyto případy individuelně.  

Důleţitá byla téţ jednání ke stanovení minimálních zůstatkových průtoků ve 
vodních tocích (MZP), která vyústila ve známý Metodický pokyn MŢP z roku 1998. 
Často docházelo ze strany našich podnikatelů k nedodrţování stanovených hodnot 
MZP a k medializaci některých případů. To Svazu ztěţovalo vyjednávací pozici. 

Svaz se aktivně zúčastnil přípravy zákona o hospodaření s energií v úzké 
součinnosti především s ČEA. Mimo jiné jsme vedli pracovní skupinu, která připravila 
vyhlášku o podrobnostech náleţitostí energetického auditu, která vyšla pod 
č.213/2001 Sb. Zároveň dva naší členové sloţili náročné zkoušky a stali se 
energetickými auditory (Ing.Petr Kníţek CSc., Ing.Jan Bouška).  

Svaz potom zajišťoval pro naše členy zpracování řady energetických auditů. 
Dále prováděl i audity různých objektů (úřady, školy, bytové domy, nemocnice, DP hl. 
m. Prahy),  dokonce i v zahraničí (cukrovar na Ukrajině v rámci programu US AID). 
Byly organizovány placené semináře k novinkám v této oblasti a školení pro 
zájemce, kteří se připravovali na zkoušky energetického auditora. Tím se dařilo 
vyrovnávat finanční situaci Svazu. 

Důleţité však pro naše členy bylo, ţe naši auditoři reálně posoudili a případně, 
ve spolupráci s projektanty, upravili zamýšlený projekt nové nebo rekonstruované 
MVE, coţ umoţnilo schválení ţádosti o podporu z příslušného státního programu. 

 
Období 2000 až 2010 

Stále přetrvával tlak jednotlivých podniků Povodí na uplatnění nájmu za 
spoluuţívání vodních děl (jezů), a to přesto ţe jiţ byl v platnosti nový vodní zákon č. 
254/2001 Sb., který v § 57 zprošťuje provozovatele malých vodních elektráren do 
výkonu 5 MW povinnosti podílet se na úhradě nákladů na údrţbu příslušného 
vodního díla. Na naše dopisy se ţádostí o projednání tohoto postupu v dozorčích 
radách státních podniků Povodí jsme obtíţně získávali odpověď s tím, ţe otázka 
bude řešena k oboustranné spokojenosti. 



8 

 

Další vyjasnění potřeboval § 20 zákona č. 458/2000 Sb., Energetický zákon, 
který jedná o odděleném účtování. Zejména se jednalo o to, kdo musí předkládat 
audit a zveřejňovat výsledky svého hospodaření za uplynuté účetní období.  

Na vytvoření co nejvýhodnějších podmínek pro obnovu povodní (srpen 2002) 
postiţených malých vodních elektráren jsme spolupracovali s MPO ČR.  

Svaz organizoval dotazníkovou akci pro provozovatele MVE, kteří byli 
postiţeni povodněmi. Snaţili jsme se prosadit úhradu škod alespoň z části ze 
státních prostředků. MPO pak vydalo pro postiţené oblasti program podpory 
„Rekonstrukce“. Do konce roku 2002 jsme na Svazu evidovali 28 vyplněných 
dotazníků s popisem a vyčíslením škody. Počátkem února 2003 jsme při pracovní 
poradě na MPO byli seznámeni s moţností čerpat finanční zdroje pro postiţené 
povodní z fondu Solidarity Evropské unie. Neprodleně jsme telefonicky kontaktovali 
všechny, kteří nám zaslali vyplněný dotazník a informovali je o moţnostech získání 
těchto dotačních finančních zdrojů. Na MPO jsme v únoru 2003 odevzdali 
elektronicky zpracované podklady od zájemců o podporu.  

Jiţ v roce 2002 byl ve spolupráci s MPO připravován nový zákon o podpoře 
výroby elektřiny z obnovitelných zdrojů. Celý text návrhu zákona jsme projednali na 
společné schůzce mezi naším Svazem a zástupci MPO ČR a MŢP ČR dne 
30.9.2003. Na této schůzce jsme si vysvětlili vzájemná stanoviska. Dále došlo k 
dohodě, ţe naše připomínky lze v hlavních bodech zapracovat do prováděcích 
vyhlášek k zákonu. Naše zásadní připomínky jsme shrnuli do připomínek k vládnímu 
návrhu zákona a k návrhu vyhlášky Energetického regulačního úřadu ze dne 
7.11.2003. Tyto naše připomínky jsme zaslali všem členům Hospodářského výboru 
Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. 

Na Svazu jsme sledovali i další zákony, které se dotýkají naší oblasti 
podnikání. Šlo především o Rybářský zákon a novelizaci Zákona o vodách. Obě tyto 
legislativní normy byly ve schvalovacím řízení v Poslanecké sněmovně Parlamentu 
ČR a z našeho hlediska se nám podařilo všechny nepřijatelné body odstranit.  

V roce 2004 pokračovala jednání k připravovanému zákonu o podpoře 
vyuţívání obnovitelných zdrojů. Zúčastnili jsme se řady seminářů (na ministerstvu 
ţivotního prostředí, v Parlamentu ČR atd.) a opakovaně jsme uplatnili naše 
připomínky.  

Vleklé spory Svaz řešil s různými zástupci organizací ochrany přírody. Jejich 
názory, které prosazovali, lze shrnout takto:  

„OZE jsou pouze módní záleţitostí, překáţky v toku (jezy) je třeba odstranit, 
provozovatelé MVE budou hradit ztráty na rybí produkci, je nutno zásadně změnit 
minimální zůstatkové průtoky v řece, zavést povinnost ekologických auditů MVE, 
právo rozhodujícího slova při vodoprávních řízeních musí mít ekologické 
organizace.“ 

I kdyţ se tyto extrémní názory daří Svazu eliminovat, nelze zastírat, ţe u řady 
ekologů stále tyto názory přetrvávají. Výjimečný tlak byl zejména na změnu MZP. 
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Dne 5.4.2004 nám byl ze strany MŢP předán Svazu k zaujetí stanoviska nový 
materiál pod názvem "Metodický pokyn ke stanovení minimálních zůstatkových 
průtoků ve vodních tocích v souvislosti s provozem vodních elektráren a dalších 
podobných zařízení" zpracovaný Agenturou ochrany přírody a krajiny ČR. V tomto 
materiálu jsou shromáţděny podobné nesmyslné poţadavky tzv. "čistých“ ekologů. S 
tímto Metodickým pokynem jsme zásadně nesouhlasili a jeho přijetí zablokovali. 

Apelovali jsme na ty členy Svazu, kteří měli uzavřenou smlouvu o nájmu 
(spoluuţívání) jezu, aby tuto smlouvu neprodleně jednostranně vypověděli. 
Domníváme se, ţe na základě poznatků, mohlo ze strany podniků Povodí docházet k 
nezákonnému obohacení. Doporučili jsme všem členům Svazu, kteří měli v minulosti 
na základě těchto smluv finanční plnění, aby věc řešili po právní stránce s pomocí 
Svazu. 

Upozornili jsme, ţe do konce roku 2007 budou revidována všechna povolení 
k nakládání s vodami vydaná před rokem 2001, tj. před účinností zákona č.254/2001 
Sb. (vodní zákon). V některých případech jsme se setkali se skutečností, ţe tyto 
revize byly při vodoprávním řízení ze strany organizací ochrany přírody posuzovány 
jako „nový odběr“ a po provozovatelích MVE bylo vyţadováno zpracování 
biologického hodnocení. Tento postup byl nesprávný a Svaz poţádal všechny své 
členy, kteří se s tímto postupem setkali nebo v budoucnu setkají, aby písemné 
poţadavky vodoprávního orgánu v této věci dali na vědomí ústředí Svazu k dalšímu 
řízení. 

V květnu 2004 byl zveřejněn Ministerstvem průmyslu a obchodu ČR „Operační 
program Průmysl a podnikání“ (OPPP). Tento program byl financován z Evropského 
fondu pro regionální rozvoj. V rámci tohoto programu se na vybrané projekty 
poskytovala podpora formou dotace. Z našeho pohledu se jednalo o významný 
dotační program na podporu obnovitelných zdrojů energie. 

Dne 31.3.2005 byl konečně schválen „Zákon o podpoře výroby elektřiny z 
obnovitelných zdrojů energie a o změně některých zákonů (zákon o podpoře 
vyuţívání obnovitelných zdrojů)“ pod č.180/2005 Sb. Naše zásadní připomínky byly 
respektovány.  

Dále pokračovala jednání o revizích povolení k nakládání s vodami vydaných 
před 1.1.2002. V této věci jsme vyvolali jednání se zástupci Ministerstva ţivotního 
prostředí a zástupci Ministerstva zemědělství. K našemu překvapení jsme zjistili, ţe 
obě ministerstva zaujímají k dané problematice odlišný názor. K této problematice 
jsme si vyţádali „Výklad úseku vodního hospodářství Ministerstva zemědělství ČR č. 
72“. Z tohoto „Výkladu“ jasně vyplývá, ţe povinnost ţádat o revizi vodoprávního 
povolení se na provozovatele MVE nevztahuje, neboť se nejedná o odběr vody. 

V r. 2006  se nám dostal do rukou k vyjádření dokument Ministerstva 
zemědělství „Zásady koncepce rozvoje a výstavby malých vodních elektráren v 
působnosti s.p. Povodí do roku 2010“. Tento materiál měl legalizovat stav, se kterým 
se spousta našich členů setkala, a to, ţe s.p. Povodí blokují volné lokality pro 
výstavbu MVE ve svůj prospěch. Tyto zásady měly navíc zavázat náš Svaz k 
souhlasu s tímto pro nás nepřijatelným stavem. Po našich intervencích na vedení 
Ministerstva zemědělství nebyl tento materiál schválen k přijetí. 
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Průběţně Svaz informoval své členy ţe jako výrobci elektřiny z OZE mají 
podle zákona č. 180/2005 Sb. povinnost zvolit si druh podpory, který budou 
uplatňovat na svou produkci elektřiny, a to povinný výkup nebo prodej v reţimu 
zelených bonusů.  

Nabídky pro naše členy na prodej elektřiny (v reţimu zelených bonusů) na trhu 
prostřednictvím jednotlivých obchodníků jsme obdrţeli od společností ČEZ, a.s., 
E.ON, a.s. a PRE, a.s. 

Na téma moţnosti změny obchodování elektřiny z OZE bylo obsáhle 
diskutováno na sekání majitelů a provozovatelů MVE v Poděbradech. Na tomto 
setkání byla prezentována nabídka společnosti E.ON a.s., která ovšem byla 
podmíněna dostatečným počtem provozovatelů s dostatečným smluvním součtovým 
výkonem MVE. Jedním ze základních hledisek, kterými se náš Svaz však řídí, je 
svobodná volba našich členů při vlastním podnikatelském rozhodování. 

Na základě usnesení (bod 7) z mimořádné valné hromady konané dne 
13.12.2008 na Svazu českých a moravských bytových druţstev v Praze – Podolí 
vedení Svazu se snaţilo informovat všechny členy o moţnostech získat vyšší 
výkupní cenu za silovou elektřinu od obchodníků elektřinou. 

V rámci jednotlivých výzev programu OPPI „EKO energie“ se na nás obracela 
řada členů Svazu se ţádostí o pomoc při vyplnění registrační ţádosti do tohoto 
dotačního titulu. Současně jsme pro řadu našich členů vypracovali energetické 
audity, které jsou přílohou k podání plné ţádosti o dotaci. 

Pro různé dotační programy a pro banky bylo celkem od roku 2002 do roku 
2010 zpracováno cca 220 energetických auditů, převáţně na MVE a FVE. 

Stále zůstává nedořešena otázka tzv. Strategické koncepce rozvoje malých 
vodních elektráren s.p. Povodí, která blokuje od srpna 2008 nová vodoprávní řízení. 
V této věci se Svaz několikrát obrátil dopisy na ministry zemědělství.  

V roce 2009 a 2010 se Svaz zabýval v legislativní činnosti především novým 
zákonem o vodách (velká novela z. č.254/2001 Sb., která vyšla jako z. č.150/2010 
Sb.), kde se podařilo docílit změn vyhovujících malým vodním elektrárnám. Šlo 
především o ustanovení §9 (délka na níž se povolení k nakládání s vodami stanovuje 
jako minimální – 30 let), §12 (možnosti změn či zrušení povolení k nakládání 
s vodami vodoprávními úřady – zrušení odst.2 písm.c) a § 36 (stanovování MZP 
nikoliv MŽP, ale vládním nařízením). K tomu přibyl i § 57 (nájmy jezů), kde podařilo 
odvrátit poslanecký návrh na placení nájemného z jezů.  

Zároveň byly zahájeny práce na přípravě prováděcích vyhlášek k tomuto 
zákonu. 

Dále se podařilo odstranit obávané ustanovení §11 zákona č.458/2000 Sb., 
energetického zákona, podle kterého je kaţdý drţitel licence bez rozdílu povinen ve 
spojení se zákonem o účetnictví vést podvojné účetnictví. 

V r. 2010 předloţilo MPO návrh Národního akčního plánu ČR pro energii z 
obnovitelných zdrojů (dále jen NAP), který Svaz připomínkoval.  NAP byl schválen 
Usnesením vlády ČR č.603 při akceptování některých našich připomínek.  
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V současné době je připravován nový zákon nahrazující zákon č. 180/2005 
Sb., o podpoře výroby elektřiny z obnovitelných zdrojů energie. Návrh obsahuje 
některá nová závaţná ustanovení. Pro nás problémová ustanovení jsou uvedena v 
připomínkách Svazu, které byly zaslány ministru průmyslu a obchodu dopisem ze 
dne 12.11.2010. Očekáváme v této věci řadu obtíţných jednání se státní správou na 
všech úrovních a bude znovu třeba dohodnout společný postup jak v rámci členské 
základy Svazu, tak i s ostatními zainteresovanými organizacemi. 

Závaţným problémem je zejména kombinace NAP a vládního návrhu velké 
novely zákona o podpoře obnovitelných zdrojů energie. Ukazatele el. výkonu a 
výroby elektřiny v NAP mají být brány jako limit a při jejich překročení výstavba a 
připojení nových MVE nad stanovenou úroveň nebude podporována. V případě, ţe 
NAP nebude modifikován a vládní návrh zákona bude schválen v navrţené podobě, 
pak tato legislativa můţe paradoxně vést k útlumu rozvoje malých vodních 
elektráren.  

 
 

Uvedený stručný přehled činnosti Svazu samozřejmě není úplný a zejména 
neobsahuje spolupráci při řešení jednotlivých problémů a konzultace se členy Svazu. 
Ukazuje však nezastupitelnou úlohu Svazu při vytváření přijatelných podmínek pro 
podnikání v našem oboru. 

 

Za celou historií našeho Svazu je nutné vidět lidi, a to především takové, kteří 
myšlence sjednocení vlastníků a provozovatelů malých vodních elektráren a jejího 
uskutečňování věnovali maximální úsilí a čas. Za všechny bychom jmenovali alespoň 
některé, jako např. pana Ing. Františka Paţouta, Jarmila Reslera, Ing. Jana Boušku, 
Pavla Šedivého, Pavla Štípského, Rudolfa Zinráka a řadu dalších. Všem, kteří se 
dosud na činnosti Svazu aktivně podíleli, velice děkujeme. 

 


